
Health PhD Committee (Health Ph.d.-udvalg)

20-12-2022 15:00 - 17:00

Jens Baggesens Vej 53, bygn. 5220-5221, lok. 012 (kælderniveau)



Indhold
Referat 1



Referat

Punkt 2: Medical Innovation Day og erhvervsstrategiske indsatser på
Health (30 min)

Andreas Kambskard, erhvervsrådgiver i fakultetssekretariatet, orienterede om fakultetets
erhvervsstrategiske indsatser, som afspejler AU's strategi for erhvervsområdet. Her blev
intrastrukturen for innovation og erhvervssamarbejde præsenteret, ligesom fakultetets
indsatsområder (og mål herfor) blev fremhævet:

• Uddannelse inden for innovation og entreprenørskab
• Kommunikation og kultur
• Entreprenørskab og innovation

Ift. ph.d.-området findes pt. følgende initiativer:

• Tidlig funding af forskning med et kommercielt perspektiv/potentiale, fx Merck
iværksætterlegat, AU Launch (50.000 - 500.000 kr.), BETA Health mv.
• Hub for Life Science entreprenørskab mhp. flere HE spin outs (HE er pt. eneste
fakultet, der ikke har en inkubator til fagspecifik sparring inden for
entreprenørskab)
• Samarbejde på ph.d.-området med strategiske partnere
• Staff mobility - begge veje
• Stipendier og internationale besøg mhp. samarbejde
• Undervisning med fokus på innovation og entreprenørskab (handlefærdigheder,
omverdenforståelse osv.)
• Case competitions såsom Roche's NewGen
• Forskningssamarbejde på tværs af partnerskaber (Roche, Merck, Novo Nordisk).

Det blev desuden bemærket, at Advisory Board Health også har anbefalet, at
entreprenørskab prioriteres.
_______________________

Ph.d-udvalget drøftede dernæst, hvordan ph.d.studerendes interesse for innovation og
entreprenørskab kan blive vakt. Hertil blev pointeret flg. barrierer:

• Tidspres under ph.d.-forløbet gør det svært at prioritere tid til fx at udforske det
kommercielle aspekt af forskningsprojektet og tilegne sig færdigheder inden for
området.
• Ser man på eksisterende HE spin-outs, er langt de fleste fra BIO, herunder ledet af
cand.scient'er. Fokus på andre faggrupper/institutter. Cand.med'er har fra start en
langsigtet plan med deres ph.d. - fx speciallægeuddannelse.

Det blev foreslået, at innovation tænkes ind før ph.d.-projekt fastsættes, og der blev
støttet op om at have entreprenørskab som en (valgfri) del af præ-graduat uddannelse,
herunder henvisning til kursuseksempler fra INNO-X ("den entreprenørielle forsker" og
"klinisk entreprenøriel vejleder"), som træner deltagerne i, hvordan man kommunikerer
om sit projekt fra et entreprenørielt perspektiv og hvordan projektet kan have kommerciel
værdi/interesse for omverden. Specialesamarbejde med erhvervslivet er en anden måde
at fostre et fremtidigt samarbejde. Desuden blev opfordret til at give intro til forskning
(ph.d.-skoleleder) ved opstart på kandidatuddannelse.

Det blev bemærket, at et ECTS-givende kursus for ph.d.-studerende (INNO-X) er
afprøvet, men aflyst gentagne gange grundet lav tilslutning. Desuden bemærkedes en
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lav tilslutning af (ph.d.-)studerende til Medical Innovation Day de seneste år, mens der i
årene før corona kunne stilles hvad svarer til et kursushold (20-24 deltagere) på
Challenge Track (2-dags workshop).

Forslag til initiativer mod ph.d.-studerende og vejledere:

• Det er vigtigt at kommunikere den tydelige værdi af de tilbud/aktiviteter/initiativer,
som findes ift. innovation og entreprenørskab; hvad får man ud af det? Hvordan
skal vi forstå innovation og entreprenørskab på Health?
• Vejledergruppe tager initiativ til et projekt med kommercielt potentiale, og ph.d.-
studerende hentes ind til dette. Dvs. motivation til at tænke kommercielt starter hos
vejleder/i forskningsmiljø som er præget af arbejde ud fra et konkret behov.
• Specialesamarbejder, som senere kan blive til et erhvervsph.d.-samarbejde
• Spor på PhD Day for de ph.d.- og forskningsårsstuderende, der er særligt
interesserede i innovation og entreprenørskab.
• Inddragelse af forskningsnetværk som drivers på at sprede viden og inspiration
omkring entreprenørskab ved at inddrage egen forskning (kan løfte byrden fra
ph.d.-skolen)
• Gå efter cand.scient'er, som modsat cand.med'er har en mere usikker fremtid og
dermed er mere motiverede for at tænke kommercielt ift. deres forskning/projekt.
BIO opfordrer hertil via fortællinger om 'danske fund' med et kommercielt
potentiale.
• Networking event med deltagelse af relevante virksomheder, som kommer i
rekrutteringsøjemed.

Punkt 3: ECTS og eksterne kurser (15 min)

Det blev foreslået, at der for eksterne kurser, hvor arbejdsbyrden
udover konfrontationstimer (fx forberedelse som læsning eller opgave) ikke kan
dokumenteres via kursusudbyder, ganges op med en fast faktor (1,5) for at kreditere den
ph.d.-studerende for hele arbejdsbyrden ifm. et kursus. Der var bred enighed om, at dette
niveau tilsvarer den forventede (og erfarede) forberedelse ved et ph.d.-
kursus. Implementeres fra 1. feb. 2023.

Desuden blev det drøftet, hvorvidt der skulle være mulighed for at anmode om en højere
faktor (dvs. mere end 1,5) ved kurser, hvor forberedelsen fylder væsentligt mere end
hvad svarer til faktor 1,5 af den totale arbejdsbyrde. I så fald vil den ph.d.-studerende og
vejleder i samarbejde skulle dokumentere den store mængde forberedelse ifm.
kursusdeltagelse, og dette skal gå til individuel vurdering hos ph.d.-skoleleder. Det blev
besluttet først at indføre faktor 1,5 og dernæst erfare, om der er behov for at tilbyde
mulighed for at anmode om højere forberedelsesfaktor ved forberedelse, der væsentligt
overskrider faktor 1,5.

Det blev nævnt, at ECTS for ph.d.-kurser blev drøftet i netværk for personlig medicin. Her
blev påpeget, at det er vigtigt at kreditere ph.d.-studerende for al arbejde ifm. et kursus.
Dette har ph.d.-skolen ligeledes fremhævet i netop rundsendt mail til alle kursusledere
med kurser indmeldt til 2023 mhp. en evt. revurdering af elementer i arbejdsbyrden, som
kan øge ECTS for et givent kursus. Dette er velmodtaget af kursusledere.

Punkt 4: Kommunikation på engelsk for internationale ph.d.-
studerende (10 min)

Problematikken omkring manglende kommunikation på engelsk, når der er internationale
ph.d.-studerende til stede i forskningsmiljøer, er blevet påpeget både af ph.d.-foreningen
og ifm. international evaluering af ph.d.-skolen Health (fx dansk tale i
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pauser/dagligdagen). På Institut for Retsmedicin har institutleder påpeget, at det opfattes
uhøfligt at tale dansk, når der er ikke-dansktalende personer til stede - mhp. at skabe en
kulturændring.

Det blev påpeget, at forskningsmiljøer består af mange forskelige faggrupper, som ikke
alle deler samme evner ift. at tale engelsk, og derfor kan føle sig utrygge ved at
kommunikere på engelsk (eks. BIO; interne møder afholdes på engelsk, men det er tilladt
at stille spørgsmål på dansk). Der eksisterer altså også en sprogbarriere for de dansk-
talende medarbejdere.

Desuden ses det, at internationale ph.d.-studerende og post docs grupperer sig, men at
de der er på danskkurser gerne vil deltage i samtaler på dansk.

I nogle formater forventes kommunikation på engelsk, fx ph.d.-kurser (her opfordres til, at
kursusleder holder sig til engelsk kommunikation, engelskssproget materiale og at
danne grupper med både dansktalende og ikke-dansktalende ph.d.-studerende) og
faglige møder.

Ph.d.-skolen kan ikke diktere kulturen i fagmiljøer; her anbefales det at gå via
institutledelsen jf. den lokale strategi for (faglig) kommunikation på instituttet. Ph.d.-
skolen kan dog fremsætte krav om fx engelsk indhold på ph.d.-kurser. Hertil blev
foreslået, at man kunne inkludere et spørgsmål i kursusevalueringen vedr. materialets og
undervisningens forståelighed.

Punkt 5: Orientering: Henvendelse vedr. krav til engelsk sprogtest før
ph.d.-indskrivning (5 min)

Ph.d.-udvalget var enige om, at henvendelsen ikke bør lede til ændringer ifm.
sprogkravet ved ph.d.-uddannelsen.

Det blev fremhævet, at ph.d-skolen har ændret krav om dokumentation af
engelskkompetencer via sprogtest. Dokumentationen skal nu først indsendes ved tilbud
om indskrivning, hvilket muliggør, at kandidat kan diskutere test (og økonomi hertil) med
kommende hovedvejleder, såfremt kandidaten ikke selv kan betale. Tidligere har
dokumentationskravet været rejst ved ansøgning, hvilket har ført til, at mange ikke er
blevet tilbudt indskrivning pga. manglende testdokumentation.

Det blev foreslået at føre interview med kandidat som erstatning for engelsk sprogtest,
men dette er tidligere afprøvet uden held. Desuden blev det foreslået at gøre
hovedvejledere aktivt opmærksom på, at kandidater kan have problemer med at betale
for sprogtest, fx via ph.d.-skolens hjemmeside.

Punkt 6: Orientering vedr. trivselsarbejdet (10 min)

På seneste møde i trivselsudvalget drøftedes Danske Universiteters arbejde omkring at
lave et trivselskatalog over initiativer henvendt ph.d.-studerende. Kataloget indeholder
initiativer, som er velkendte og (vil blive) implementeret på Health.

Health har i 2023 flg. indsatsområder ifm. ph.d.-studerendes trivsel:

• MUS for alle ph.d.-studerende
• Off-boarding inkl. evaluering af forløb
• Fokus på internationale ph.d.-studerende
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Vedr. MUS blev påpeget, at det er et krav/en ret for alle ansatte, men dette overholdes
ikke pt. Ph.d.-skolen kan ikke diktere inden for området, da det er et institutbestemt
system, men ønsker at italesætte rammen og evt. opfordre til, at institutleder uddelegerer
ansvaret for afholdelse af MUS, hvor det giver mening (hertil OBS på, at vejleder/ph.d.-
studerende relation ikke er optimal ift. MUS). Nogle steder anses vejledningssamtaler
som MUS, men ph.d.-studerende er ikke af den opfattelse, at MUS varetages som
påkrævet.
Hertil blev nævnt, at arbejdsmiljøgruppen på IKM vil foretage en
spørgeskemaundersøgelse om, hvorfor der ikke afholdes MUS for alle. Her opleves
problematikken, at det er svært at definere, hvem der skal varetage MUS (det skal være
én, der kan ændre situationen for den ph.d.-studerende, hvis behov herfor).

Det blev desuden påpeget, at mangel på afholdelse af MUS er et bredt problem på tværs
af fakulteter.

Vedr. workshop vedr. projekt- og tidsstyring som trivselstiltag blev refereret fra test
workshop, hvor flere ph.d.-studerende og ph.d.-vejledere deltog sammen med
kursusansvarlig Constance Kampf. Der er tale om en 4-timers workshop som tages hhv.
6 mdr. (inkl. deltagelse af vejleder mhp. forventningsafstemning) og 18 mdr. efter start på
ph.d.-forløb, og som skal favne ph.d.-forløbet som helhed mhp. at mindske stress blandt
ph.d.-studerende. Der blev rejst bekymring for, hvad en 4-timers workshop efter 6 mdr.
kan levere. Derfor vigtigt at annoncere kurset med et primært fokus på projekt
management, og tydeliggøre output af de 4 timers workshop. Derudover præcisere at der
er tale om et trivselstiltag ved at turde italesætte, at der på workshoppen arbejdes med
værktøjer mhp. at mindske stress. Desuden blev rejst den problematik, at det kan være
svært at inkludere fx internationale vejledere eller klinikere. Workshoppen inkluderer
forarbejde (egen IPTO) foruden de 4 timers undervisning.

I kølvandet af workshoppen følger en karriereworkshop med fokus på akademisk
karriere.

Det blev drøftet, om det kunne være relevant at se tal fra FAMU vedr. sygefravær og
psykologisk rådgivning som led i trivselsarbejdet. Desuden var der interesse for en status
fra ph.d.-rådgiver Ebba Nexø, gerne på et tidligt møde i 2023.

Punkt 7: Orientering fra ph.d.-udvalgets formand (10 min)

Ingen orientering.

Punkt 8: Orientering fra underudvalg (10 min)

Ingen orientering.

Punkt 9: Orientering fra ph.d.-skoleleder (10 min)

Ph.d.-skoleleder Helene Nørrelund orienterede om flg.:

• Ph.d.-skolen afholdt møde i Forum for Forskeruddannelse (FoFu) d. 25. nov. 2022
med deltagelse af institutledere og/eller viceinstitutledere, FP-ledere samt
rådgivende udvalg for programmerne. Drøftelsestema: Hvad gør vi ved vejledere,
der ikke leverer (når "nok" er nok)? Output fra drøftelsen kommer til
fakultetsledelsen, da institutleder er ansættende myndighed, som skal tage stilling
til konsekvens (anbefalingen fra gruppedrøftelserne er at forebygge
uhensigtsmæssige mønstre fra hovedvejleder, som ellers kan føre til repressalier
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såsom karantæne fra rollen som ph.d.-vejleder, stipendier/økonomi osv. ). Det
anerkendes, at det er et svært emne at arbejde med, da der vil være 2 sider af
sagen.

◦ Det blev foreslået, at hovedvejleder kunne kræves at tage vejlederkursus
igen, uanset hvornår denne sidst var afsted, samt at det bør have
konsekvenser, hvis kravet ikke bliver overholdt.
◦ Det blev påpeget, at der bør være fokus på internationale vejedere, som kan
have en skæv opfattelse (ift. nationale normer) it. vejleder/ph.d.-studerende
relationen. Eks. fra BIO: internationale undervisere fik
pædagogikundervisning, hvilket skabte en forventningsafstemning omkring
ansvaret som underviser på AU - og således var en succes.
◦ Der blev spurgt til, om ikke Ph.d.-udvalget burde deltage i FoFu, og Helene
Nørrelund bød dem velkommen.

• Ph.d.-skolen arbejder i 2023 videre med underprogrammer til et ph.d.-program, og
Ph.d.-udvalget vil modtage en orientering i løbet af 2023, efter at emnet har været
drøftet i fakultetsledelsen og dekanat.

Punkt 10: Orientering: Ph.d.-studerende til næste valgperiode (5 min)

De ph.d.-studerende stiller med 6 observatører til næste års ph.d.-udvalgsmøder.
Møderne vil fremadrettet blive afholdt på engelsk, da 3 ud af de 6 ph.d.-studerende er
ikke-dansktalende.

Det blev påpeget, at det er hårdt arbejde fra ph.d.-foreningen side at skaffe ph.d.-
studerende til udvalget, og samme billede tegner sig for ph.d.-foreningen selv og andre
organer (fx Akademisk Råd). Det er uvist, hvad årsagen er hertil, men det må formodes
at skyldes travlhed eller at der er trivsel (og derfor ikke ses et behov for at ændre på
noget).
Det er ærgerligt, at det er så svært at skaffe frivillighed, men det erkendes, at der er
mange frivillig-tilbud at konkurrere med.

Ph.d.-studerende, som forlader ph.d.-udvalget, holder overleveringsmøde med de
tiltrædende ph.d.-studerende i januar. Helene Nørrelund takkede udvalgets nuværende
ph.d.-studerende for god dialog og gode bidrag, og VIP-siden af udvalgets fulgte trop.

Det blev besluttet at slå det konstituerende møde sammen med 1. ordinære møde, som
afholdes primo februar 2023 (indkaldelse udsendes snarest).

Punkt 11: Eventuelt og glædelig jul (10 min)

Intet under eventuelt.
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